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ACTA DE REUNIÓ EXTRAORDINÀRIA DE LA COMISSIÓ DE RECERCA  
DE LA FACULTAT DE GEOGRAFIA I HISTÒRIA 

 
 
 
Núm. 67 
Dia: 8 de novembre de 2021 
Hora: 12:00 hores 
Lloc: Sala de Juntes de la Facultat de Geografia i Història 
 
 
Assistents 
Dra. Rosa Alcoy Pedrós 
Dr. Miguel Javier Aramburu Otazu 
Dr. Jaume Buxeda i Garrigós (vicedegà de Recerca de la Facultat – president de la comissió) 
Dr. Miguel Ángel Cau Ontiveros 
Dr. Jaume Dantí Riu 
Dr. Josep Ma. Fullola Pericot 
Sra. Àngels Ibáñez Andújar 
Sra. M. José Lorenzo Ceforo (secretària de la Comissió) 
Dra. Natàlia Moragas Segura 
Dra. Ana Pastor Pérez 
Dr. Joan Tort Donada 
Sra. Carlota Vidal Sánchez 
 
 
Excusen la seva absència: 
Sra. Àngels Carrique Batlles 
Dra. Olga Jubany Baucells 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Pla de Laboratoris. 
2. Pla Estratègic de Recerca. 
3. GiHnvestiga. Festa de la Recerca. 
4. Àrees temàtiques. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 

El Dr.  Jaume  Buxeda  inicia  la  reunió  extraordinària  donant  la  benvinguda  a  la  Carlota  Vidal 
Sánchez i a l’Ana Pastor Pérez, representants dels investigadors Predoctorals i dels investigadors 
Doctors respectivament.  

El Dr. Jaume Buxeda comenta que a banda d’aquesta reunió extraordinària, en breu hi haurà una 
altra reunió ordinària per resoldre la segona convocatòria d’ajuts de la Comissió de Recerca i la 
convocatòria extraordinària d’ajuts pels webs del grups de recerca.  

El Dr. Jaume Buxeda informa que hi ha hagut una reunió de la Comissió de Recerca de la UB, en 
la qual no han dit  res sobre  la segona part del Contracte Programa de Recerca. El vicerector 
només ha dit que han de passar la part restant (20%). El Dr. Jaume Buxeda comenta que potser 
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haurem de resoldre els ajuts sense disposar d’aquest ingrés i sense notificar les adjudicacions. 

 

1. Pla de Laboratoris. 

El Dr. Jaume Buxeda va enviar el primer esborrany de com s’han de gestionar els laboratoris. En 
la primera fase, el que s’havia de fer era consultar als responsables dels onze  laboratoris que 
tenim declarats com a tal a la Facultat, per veure si realment són laboratoris o no, o corresponen 
a altre tipus d’espais. Encara restem a l’espera de que alguns responsables contestin. 

El Dr. Jaume Buxeda planteja uns dubtes: 

‐ En el departament d’Història de l’Art, el Dr. Enric Ciurans, com a director del departament, va 
contestar dient que també s’haurien de considerar com a laboratoris l’Aula de música i la de 
teatre. 

La Dra.  Rosa  Alcoy  ha  parlat  amb  el Dr.  Enric  Ciurans  i  li  ha  informat  que  disposen  dels 
laboratoris de Tècniques Artístiques, el de Multimèdia de  la Imatge  i  l’Aula de música (més 
equipada), però que no li havia parlat de l’Aula de teatre. 

L’Àngels Ibáñez comenta que l’Aula de teatre només disposa de mobiliari.  

El Dr. Jaume Buxeda aclareix que un laboratori, independement si la seva orientació és docent 
o de recerca, ha de ser un espai transversal, amb un equipament científic i tecnològic, amb 
ordinadors per activitats específiques. 

L’Àngels Ibáñez comenta que actualment a l’Aula de música, a banda del piano que ja hi era, 
s’ha instal∙lat un sistema de streaming, per poder fer d’altres coses que no són pròpiament 
docència.  

La Dra. Rosa Alcoy comenta que no són creadors artístics  i que es podria considerar com a 
laboratori, ja que fan feina de recerca en temes musicals. 

El Dr. Jaume Buxeda demana aclarir si és un espai on es desenvolupen unes activitats o si és 
una infraestructura. Es deixa pendent per aclarir‐ho amb el Dr. Enric Ciurans. 

‐ Tampoc ha respòs l’Andreu Mayayo, sobre el laboratori d’Història Contemporània i Cinema. 

El Dr. Jaume Dantí comenta que hi ha la voluntat de potenciar l’espai/aula de cinema, però 
considera que seria millor que el Dr. Jaume Buxeda ho parlés amb el Dr. Andreu Mayayo. 

‐ Del departament de Geografia, falta rebre resposta dels laboratoris de Planejament Territorial 
i de Geografia Regional. 

El Dr. Joan Tort comenta que es podrien considerar com a despatxos o unitats de treball. El de 
Geografia Regional, que és el més gran, no permet un format més enllà del que és un seminari 
de doctorat i no tindria el format d’infraestructura de laboratori. 

El Dr. Jaume Buxeda parlarà directament amb la Dra. Dolores Sánchez. 

El Dr. Jaume Buxeda comenta que un cop rebi totes les respostes que falten, la idea seria passar 
a  una  segona  fase,  on  es  pugui  començar  a  demanar  als  diferents  laboratoris  quines 
infraestructures tenen, saber que es fa, quines pretensions de futur i quines necessitats tenen. 
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Aquests laboratoris haurien d’aparèixer a les pàgines web dels departaments, per tal que tota la 
comunitat sàpiga de la seva existència i pugui disposar d’aquests espais. S’han d’identificar els 
laboratoris,  siguin  de  docència,  de  recerca  o mixtes.  Aquells  espais  que  no  disposin  d’una 
infraestructura i equipament per ser laboratoris, seran seminaris, aules..., i el Dr. Jaume Buxeda 
proposarà que se’ls canviï el nom. 

 
2. Pla Estratègic de Recerca. 

El Dr. Jaume Buxeda comenta que el pla estratègic de Recerca ja es va plantejar a la Comissió de 
Recerca  a  l’anterior mandat,  que  es  va  quedar  aturat  atès  el  període  de  pandèmia  i  la  no 
presencialitat, i que cal reprendre’l lligat amb tot el pla de laboratoris. 

La idea que proposa el Dr. Jaume Buxeda és crear un grup de treball, els quals hauran de ser els 
impulsors de crear un primer document base del pla estratègic, el qual haurà de passar per  la 
Comissió de Recerca  i que en  algun moment  serà d’audiència pública per  a  tot el PDI de  la 
Facultat. Es farà una crida per tal de constituir aquest grup de treball. 

El  pla  estratègic  ha  de  començar  per  un  anàlisi  DAFO,  per  saber  quins  problemes  i  quines 
oportunitats tenim, hauria de constar en el pla estratègic de la Facultat, saber quina és la missió 
i objectius de la Facultat i buscar una sèrie de línies estratègiques per desenvolupar‐lo. 

El Dr. Jaume Buxeda comenta que si algú de la Comissió de Recerca vol formar part d’aquest grup 
de treball podria estar, però creu que la Comissió de Recerca no és qui ha de fer el pla estratègic, 
però sí que després haurà d’estar en la seva aprovació. 

El Dr. Jaume Buxeda proposa contactar amb gent que té projectes europeus i és del parer de que 
en aquest grup de treball hauria d’haver‐hi gent jove, ja que el pla estratègic es fa pensant en 
com estarà la Facultat d’aquí a deu anys, amb perspectives diferents dels que són més sèniors. 

El Dr. Jaume Dantí dona  la seva opinió dient que hauria d’haver persones d’àmbits de recerca 
diferents, que representin els diversos departaments que hi ha a la Facultat. 

El Dr. Josep Ma. Fullola li pregunta al Dr. Jaume Buxeda de si està pensant en gent estable. El Dr. 
Jaume Buxeda li respon que el nucli hauria de ser gent estable i jove, però considera que no se li 
haurà de tancar a ningú que vulgui participar i que no hauria de ser un grup molt ampli (entre 7 
i 9 persones). 

La Dra. Natalia Moragas opina que aquest grup hauria de  tenir molt clara  la metodologia del 
treball i que un dels membres del grup hauria de dirigir la metodologia, fer de dinamitzador i que 
articuli l’estructura. 

El Dr. Mikel Aramburu pregunta si el Dr. Jaume Buxeda estarà dintre del grup per realitzar aquest 
pla estratègic, i el Dr. Jaume Buxeda confirma que hi serà i que demanarà assessorament a alguna 
unitat de  la Universitat, com per exemple a  l’Agència de Qualitat. El pla estratègic de Recerca 
potser servirà posteriorment per a un pla estratègic de Facultat. 

L’Ana Pastor és del parer que si es fa un pla estratègic de Recerca, també s’hauria de parlar amb 
les  Comissions  Acadèmiques,  perquè  sigui  una mica més  transversal,  ja  que  hi  ha  personal 
postdoctoral que  tenen necessitats que estan més vinculades a d’altres comissions però que 
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finalment impacten a la recerca, els hi afecta el tema d’espais, de fons econòmics... Aquest grup 
hauria d’estar compost per gent estable i d’altres que estiguin en fase de consolidació. 

El  Dr.  Jaume  Buxeda  torna  a  insistir  en  que  serà  una  crida  oberta,  però  que  potser  els 
plantejaments de  l’Ana Pastor estan més adreçats a un  futur pla estratègic de  la Facultat, on 
s’abordarien  tots els aspectes de  la  Facultat  (temes de  contractació, estabilització, docència, 
d’administració, processos que hi ha, etc.). 

Davant el dubte del procés d’elaboració i aprovació del pla estratègic, el Dr. Jaume Buxeda explica 
que el pla no es farà des de la Comissió de Recerca, però els treballs que faci el grup hauran de 
passar per valoració de la Comissió de Recerca, posteriorment s’obrirà al PDI de la Facultat i, amb 
el redactat final, una vegada aprovat per la Comissió de Recerca, es podria passar per la Junta de 
Facultat. 

La Dra. Rosa Alcoy opina que a banda que hi hagi pluralitat de departaments,  també hauria 
d’haver gent que tingués experiència i visió de conjunt en temes de recerca. 

L’Ana Pastor intervé per comentar que ha vist plans estratègics d’altres facultats i s’ofereix per 
enviar un informe amb el models que hi vegi.  

El Dr. Jaume Buxeda aclareix que durant molts anys la Comissió de Recerca s’ha especialitzat en 
els ajuts que atorga a través del Contracte Programa de Recerca, però segons el que estableix el 
reglament de  la Facultat  i els Estatuts de  la UB, hauria de  fer més coses relacionades amb el 
suport a la recerca, la transferència i la divulgació. 

El Dr.  Jaume Dantí és del parer que des d’un  inici al grup de  treball s’haurà de comptar amb 
persones de diversos àmbits i sensibilitats, pensant en les conseqüències que comportarà el pla 
estratègic. 

El Dr.  Jaume Buxeda aclareix que el grup de treball haurà de  justificar‐se amb  la Comissió de 
Recerca, tantes vegades com siguin necessàries. La supervisió per part de la Comissió de Recerca, 
es  podria  anar  fent  a  través  de  correu  electrònic,  sense  cap  reunió.  Les  propostes  s’hauran 
d’alinear amb el pla estratègic i de sostenibilitat de la pròpia UB, el pla estratègic de recerca no 
pot  anar  en  contra del que  té establert  la UB.  Tindrem un marge de maniobra,  atès que  la 
Universitat no ens dirà quins laboratoris han d’haver‐hi a la facultat i quines han de ser les línies 
estratègiques en l’àmbit de la facultat, però evidentment això haurà de tenir un encaix amb les 
polítiques de la pròpia Universitat. 

El Dr. Joan Tort suggereix que aparegui com a primer punt de  la matriu DAFO  la metodologia, 
partint d’un pla estratègic de la Facultat, previ al pla estratègic de recerca. El Dr. Jaume Buxeda 
comenta que  li exposarà  al degà de  la  Facultat  si  valdria  la pena  fer un pla estratègic de  la 
Facultat. 

El Dr. Miguel Ángel Cau opina que a nivell orgànic, aquest grup de  treball hauria de  ser una 
comissió delegada de  la Comissió de Recerca,  i que els qui  formin part d’aquest grup hauran 
d’estar informats de que la seva feina estarà subjecta i acabaran responent davant la Comissió 
de Recerca. 
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3. GiHnvestiga. Festa de la Recerca. 

El Dr. Jaume Buxeda comença dient que va enviar un document, i que era un tema que venia de 
l’anterior mandat i s’havia de reprendre. 

La Carlota Vidal opina que el dia proposat, l’onze de febrer, està mal escollit, cosa que també va 
comentar amb  la Comissió d’Igualtat. El Dr.  Jaume Buxeda comenta que el document que ha 
presentat és anterior a la reunió que ell va tenir amb la Dra. Sílvia Bofill i la amb la Núria Sara 
Miras, ambdues de  la Comissió d’Igualtat de Centre,  i  li van explicar  les seves protestes. El Dr. 
Jaume Buxeda els hi va proposar que per a una propera vegada comuniquessin als estudiants que 
en comptes de fer protestes facin propostes, en el fons és el mateix però la filosofia és una altra. 

Per a  l’elecció del dia, aclareix que hi ha dos dies de  la Ciència  i,  ja que  l’onze de  febrer està 
dedicat a les dones, és el dia que se seleccionava intencionadament per a tractar els temes de la 
Ciència i de Gènere. A més, una data posterior donava temps per a preparar‐ho. 

La conversa amb la Comissió d’Igualtat de Centre va servir perquè quedés clar que és una activitat 
que es fa a mitges, que s’organitza a través de la Comissió, es farà una taula rodona, la qual es 
proposa que es gravi, es farà una publicació sobre temes monogràfics de temes de gènere en la 
recerca (ha de ser coordinada). 

A la Comissió d’Igualtat, al ser de Centre, se li va plantejar que l’homenatge que encapçalaria les 
activitats fos  la  imatge d’una dona  i va sortir  la proposta de que es fes un plafó, no es donarà 
nom a un espai, però possiblement a una mateixa paret es posarien els plafons de cada any  i 
acabaria sent un mur de dones dedicades a la recerca a les que es fa homenatge en aquest dia. 

El Dr. Jaume Buxeda reitera que totes aquestes decisions  les acabaran decidint  i concretant  la 
Comissió d’Igualtat de Centre. Sent una Comissió de Centre, comporta que no només és de  la 
Facultat de Geografia i Història sinó que també s’havia d’involucrar a la Facultat de Filosofia, per 
la qual cosa el Dr. Jaume Buxeda es va reunir amb  la vicedegana de  la Facultat de Filosofia,  la 
qual  va  estar  d’acord  en  participar‐hi,  acabant  decidint  tots  dos  vicedeganats  de  Recerca, 
juntament amb la Comissió d’Igualtat, que aquesta festa es realitzés l’onze de febrer. 

L’Ana Pastor i la Carlota Vidal són del parer que l’onze de febrer es farà més una visualització de 
la Recerca, en comptes d’un dia de celebració internacional de les Dones i les Nenes, on es vegi 
el paper de la dona en la Ciència, i per això proposen canviar el dia per fer‐ho. 

Els membres de  la Comissió de Recerca proposen   que aquest tema es traslladi a  la Comissió 
d’Igualtat, que són els que han de decidir què s’ha de fer i que ens traslladin el que finalment es 
farà. 

El Dr. Jaume Buxeda volia tirar endavant, ja que la Comissió d’Igualtat hi estava d’acord, i haver 
aprofitat aquesta reunió per a concretar alguna cosa més ateses  les dates,  ja que això hauria 
d’estar resolt i decidit abans de finalitzar l’any, i posar‐ho en marxa a l’inici de l’any vinent, ja que 
l’onze de febrer arribarà de seguida. 

El Dr. Jaume Buxeda tornarà a escriure a  la Comissió d’Igualtat  i veure si està d’acord en tirar 
endavant i fer‐ho l’onze de febrer. Informa també a la Comissió de Recerca que la idea és fer‐ho 
amb el cost mínim,  ja que qualsevol cost que surti de  la Comissió de Recerca va a càrrec del 
Contracte Programa de Recerca. Això queda  condicionat  fins a  la  confirmació de  la Comissió 
d’Igualtat de Centre. 
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4. Àrees temàtiques. 

El Dr. Jaume Buxeda informa que la Universitat de Barcelona ha tret les convocatòries Margarita 
Salas  i María Zambrano  i ha fet unes àrees de coneixement. En  les dues convocatòries es pot 
veure que els nostres departaments o programes de doctorat han quedat englobats dintre del 
grup d’Arts i Humanitats. El Dr. Buxeda treu aquest tema, ja que es va discutir a la Comissió de 
Recerca, per que ell també va intervenir en la Comissió de Recerca de la UB, però té el dubte de 
si els nostres departaments realment són d’Arts i d’Humanitats. 

El Dr. Buxeda, al document que va enviar, ha posat diversos exemples de com es va fer en d’altres 
convocatòries.  Per  exemple,  en  la  convocatòria  Ramón  y  Cajal,  i  en  les  convocatòries  del 
Ministeri, el departament d’Antropologia Social està dintre de  l’àmbit de Ciències Socials, els 
departaments de Geografia Física i de Geografia Humana de vegades també estan en Ciències 
Socials. És per això que el Dr. Buxeda pregunta si els departament d’Antropologia i de Geografia 
volen dir alguna cosa al respecte.  

En  la Comissió de Recerca de  la UB es va dir que s’havia de veure exactament què es fa amb 
aquestes àrees de coneixement. 

El Dr. Joan Tort que en el departament de Geografia és un tema complicat. S’hauria de veure 
respecte a totes  les convocatòries què  interessa més estratègicament  i s’hauria de trobar una 
solució conjuntural. 

No hi ha un termini per donar resposta a aquesta situació, actualment per a la Universitat tots 
dos departaments estan englobats en l’àmbit d’Humanitats, però el Dr. Buxeda ho planteja pel 
fet que segons l’organisme que atorga els ajuts estan englobats de maneres diferents: 

‐ Per a la Universitat i per AGAUR estan dintre d’Humanitats 
‐ Per al Ministeri estan dintre de Ciències Socials 

 
El Dr. Mikel Aramburu comenta que a Antropologia es consideren tant de Ciències Socials com 
d’Humanitats. En el cas de  les convocatòries del Ministeri, segons  la  temàtica, el personal es 
presenta per ambdós àmbits  indistintament. A efectes de  les convocatòries de  la Universitat, 
tampoc sap quina repercussió té estar en un àmbit o en l’altre. Respecte a les dues convocatòries 
noves, pregunta si les places estan dimensionades segons les àrees. 
 
Se li confirma que les beques estan distribuïdes segons els àmbits que hi ha. 
 
El Dr.  Buxeda  opina  que  els  primers  interessats  són  els  departaments,  que  és  un  problema 
important, que  ja ho va veure clarament amb el departament d’Antropologia Social,  i,  ja que 
aquest equip rectoral vol definir més els àmbits, potser és el moment de fer una proposta a la 
UB. 
 
L’Ana Pastor comenta que des de el seu punt de vista, com a usuària que ha hagut de demanar 
diversos ajuts, i com que cada Ministeri ho ha deixat tant obert cada Universitat ha fet la seva. 
Explica com a exemple que la Universidad Complutense tenia distribució per número d’ajuts, era 
obert,  i només  indicaven els diners que disposaven  i que s’avaluarien de  la millor manera per 
anys. 
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El Dr. Buxeda comenta que aquestes noves convocatòries han estat l’excusa per tal de fer una 
nova distribució per àrees, a partir dels programes de doctorat i dels departaments, i ja que es 
va discutir a  la Comissió de Recerca de  la UB, es vol donar  la possibilitat als departaments de 
decidir si volen estar adscrits d’aquesta manera o demanar algun canvi. 
 
El  Dr.  Jaume  Buxeda  tanca  la  sessió,  agraint  a  tothom  l’assistència  a  aquesta  reunió 
extraordinària.  

 
La Secretària 
 
 
 
 
 
 
 
María José Lorenzo Céforo        Vist i plau 
            Dr. Jaume Buxeda i Garrigós 
            (President de la comissió) 


